
Jak nás babičky léčily 

Venku přituhuje. Viry a bakterie na nás číhají na každém kroku a v lékárnách je prý stále 

nedostatek léků. Hlavně dětských antibiotik. A tak vzpomínám na naše dětství. Penicilin ani 

žádná jiná antibiotika neexistovaly. Jak nás maminky a babičky léčily? Dítě mělo vysokou 

horečku - dostalo studený zábal, přikrylo se peřinou a za hodinu bylo po horečce. Někdy 

stačilo pouze potírat ruce a nožky hadříkem namočeným v octové vodě, někdo přidával  

i trochu lihu (slivovice) a horečka se také rychle snížila. Velmi dobrým lékem byl samozřejmě 

lipový čaj s medem, heřmánkový nebo šípkový čaj a také domácí malinová šťáva. Vysokých 

urostlých lip bylo na návsi mnoho a mít doma zásobu lipového květu, léku proti nachlazení  

a k uvolňování dýchacích cest na celou zimu nebyl problém.  

Heřmánek pravý - kamilka, drobný kvítek podobný na malou kopretinu nebo větší 

sedmikrásku také nesměl chybět v žádné domácí lékárně. Odvar z heřmánku je velmi dobrým 

lékem při nachlazení. Pili jsme heřmánkový čaj a heřmánkový odvar jsme kloktali.  Odvarem 

heřmánku jsme si my, malé parádnice, také čistily pleť obličeje, již tehdy jsme věděly, že 

heřmánek velmi dobře působí na pleť, čistí ji, zjemňuje a vyhlazuje. Nasbírat a nasušit žluto-

bílá voňavá kvítka heřmánku však nebylo tak jednoduché, bylo ho třeba dobře znát. Mnozí si 

ho pletli s velmi podobným kvítkem - rmenem, který však nevoní a žluté prostředky má  

na rozdíl od heřmánku ploché. Jeden rok pan Hynek Horký zasel celý lán heřmánku a my 

jsme v létě chodili "na brigádu" trhat heřmánek. Nevím, jestli u Horkých na heřmánku tehdy 

vydělali, ale vícekrát ho již, pokud vím, nenaseli.    

I v současnosti existuje mnoho druhů dětských pleťových olejů s heřmánkem. Ale tehdy před 

60 lety existoval skutečně výjimečný velmi levný modrý olejíček "Chamomilla" na zadečky 

miminek. Moje tetička v 75 letech neměla na obličeji prakticky žádné vrásky. Když si mastila 

obličej dětským modrým heřmánkovým olejíčkem, upozornila jsem ji, že olejíček není  

na obličej, ale na zadeček. Tetička ukázala na ten dětský zadeček a řekla: "Podívej se na tu 

hedvábnou pleť, byla bych šťastná, kdybych měla na obličeji také takovou." Ona se pleti 

obličeje velmi věnovala. Když loupala okurky, první slupky si nalepila na čelo a na tváře, 

když trhala jahody, první rozmačkala a udělala si z nich na obličej jahodovou masku.  

Používala na pleť pouze přírodní materiál a to se vyplatilo. Až v osmdesáti letech si  

při pohledu na dvacetiletou praneteř a její kamarádky posteskla: "Tak se na vás, děvčata, 

dívám, jakou máte pěknou pleť a žádné vrásky a mně se již na obličeji vrásky objevily."   

Jednou z nejpoužívanějších léčivých bylin v našem dětství byl jitrocel kopinatý, říká se mu 

také psí jazýček. A tak jak si pes jazykem "zalíže" každou ránu, tak i my jsme si na každé 

odřené koleno nebo loket přiložili lístek jitrocele, který rostl a roste všude kolem. Někdy jsme 

lístek opláchli vodou a někdy pouze naslinili. Nepamatuji se, že by nám někomu nějaká 

odřenina ošetřená jitrocelem hnisala, vždycky se rychle zahojila. Na jitrocel jsem  

si vzpomněla i v dospělosti, když se mně dlouho nehojila rána na noze. V létě, jakmile se 

objevil jitrocel, začala jsem si na noc na ránu přikládat tehdy již dobře opláchnuté lístky 

jitrocele, ráno jsem obvaz sundala, lístky byly jako vysušené, rána čistá a na jejích okrajích se 

začala objevovat nová zdravá kůže a po několika dnech "heřmánkových obvazů" byla rána 

zahojená. 



Látky obsažené v jitroceli pomáhají léčit kašel, bronchitidu i plicní astma, používají se  

i při léčbě vředových chorob žaludku, dvanáctníku i tlustého střeva. 

Ne nadarmo se říká a v herbářích píše: "Před heřmánkem smekni, ale před jitrocelem klekni."  

V žádné domácí lékárničce tehdy nechyběly kozlíkové kapky - Valeriana officinalis. Říkalo 

se jim také kočičí kapky. Bylo to tehdy snad jediné používané antidepresivum.  

Nakonec se musím zmínit ještě o jednom účinném a prověřeném prostředku, který sice 

nebývá v lékárničce, ale na zahradě nebo v komoře a to o listech hlávkového zelí. 

Bolí vás koleno? Pomačkejte trochu list hlávkového zelí. Přiložte ho na koleno, přikryjte folií, 

zavažte teplým šátkem a poseďte večer dvě hodiny u televize, uvidíte, jak se koleno uvolní a 

bolest zmenší nebo úplně zmizí. Dělala to tak moje stařenka, vyzkoušela jsem to i já. 

Také se doporučuje podobný obklad z tvarohu, anebo "slivovicový" (ale slivovice je prý na 

koleno škoda a pozor, může spálit pokožku). A takových "babských" rad, často i 

vysmívaných existuje mnoho. Ale často jsou účinnější než drahé, reklamami doporučované 

masti a elixíry, jenom si je připomenout a nebát se je použít. 

A ještě jedna stařenčina rada: v zimě za chladného počasí, než jsme šly ven, nám vždy dávala 

napít studené vody, aby se dutina ústní a krk ochladily postupně a my jsme se tak vyhnuly 

možnému nachlazení. Na úspěšný příští rok si však připijeme ne studenou vodou, ale dobře 

vychlazeným šumivým vínem.    

Do nového roku přeji všem pevné zdraví, pohodu a dobrou náladu.                      

         Milada HAŠKOVÁ 


